
KŘEST	V	POTOPĚ	A	ZASLÍBENÍ	NOVÉHO	ŽIVOTA	
(Krnov,	3.12.2023)	

	
I.čtení:	I.Mojžíšova	8,15-9,17	
II.čtení:	II.	Epištola	Petrova	3,1-15	

	
Dnes vstupujeme do adventu, do období, kdy si připomínáme zvlášť 

intenzívně zaslíbení druhého příchodu Pána Ježíše Krista. Texty, které 
jsme přečetli, nám napovídají, jak těmto zaslíbením rozumět. 
Příchod Pána Ježíše, který vyhlíželi křesťané od samotného počátku (jak 

nám dosvědčuje epištola), přináší dva hlavní obsahy: 1. vykoupení a spásu 
všech, kdo se odevzdávají Pánu Ježíši Kristu a kteří jednají podle Jeho 
vůle a 2. soud nade všemi lidmi – rozhodnutí o správnosti či nesprávnosti 
našich skutků a našich životních postojů. 
Soud Boží prochází v různých podobách celým Písmem – od vyhnání 

Adama z ráje, přes Kainovo znamení, potopu, Sodomu a Gomoru, 
Egyptské rány, Izraelce na poušti, Davida a Goliáše, atd… Soud Boží 
vnáší spravedlnost tam, kde lidská selhala. 
V přečteném starozákonním příběhu je vykonavatelem soudu voda. 

Voda, která smývá všechnu špínu, která v sobě pohřbí všechno zlé. 
Ten obraz je strašlivý pro každého, kdo někdy zažil nebo aspoň viděl 

povodeň. Před rokem jsme si připomínali výročí povodně, která před léty 
prohučela Krnovem i dalšími končinami naší země. Z televize známe děs 
hurikánů, které likvidují vesnice a města. Možná si vzpomínáme na 
tsunami, která před lety zdemolovala pobřeží východní Asie. 
Z biblické potopy světa nemáme samozřejmě žádné televizní šoty ani 

fotografie, nevíme o ní vlastně nic konkrétního – kromě toho, že Bůh už 
nemohl vydržet zlo, vytvářené lidskou společností. Hospodinu nezbylo nic 
jiného, než se přiklonit k takto drastickému řešení, k takto radikální očistě. 
V čem bylo zlo onoho předpotopního světa? Prakticky nic o tom 

nevíme… Můžeme si jen klást otázku: bylo to horší než dnes? A jak moc 
jsme se přiblížili tehdejším standardům? Nenapínáme už Boží trpělivost 
přesmíru??? 
To je otázka, zvednutý prst, který nad námi drží biblický text o potopě… 
Jenže zároveň na jejím konci slyšíme jedno z nejúžasnějších biblických 

zaslíbení: „přestože každý výtvor lidského srdce je zlý, už nikdy 
nezhubím všechno živé a už nikdy nebudu zlořečit zemi kvůli člověku!“ 



Pán Bůh po potopě vidí hrůzu soudu – a to i soudu spravedlivého (!) – a 
ukazuje svou laskavou tvář. Hrozí se toho, co přináší hřích – nejen 
samotnou vinu, ale i hrůzu trestu. A slibuje sobě i lidem, že už nikdy 
nevyhlásí tak strašlivý soud. 
A když čteme o Božích soudech dál, vidíme, že opravdu nikdy nedosáhly 

tak hrozných rozměrů a že navíc vždycky odsouzenec dostal šanci se 
změnit – počínaje Sodomou, přes Goliáše až třeba po Jidáše… 
A tohle připomíná ve své epištole apoštol Petr: Pán neotálí se soudem. 

Pán se na rozdíl od lidí hrozí důsledků hříchu a špatnosti, a jsem 
přesvědčený, že Ho nijak netěší pomyšlení na soud. Lidé soudí s chutí, 
protože mají pocit, že jsou lepší než ti souzení a že si to zaslouží. 
Hospodin, jediný, kdo skutečně lepší je a kdo má právo soudit, se netouží 
vynášet rozsudky. 
Proto dokonce svého vlastního Syna vydal soudu za viny, které 

nespáchal – aby nenapravitelní lidé mohli být vykoupeni z potopy zla. 
A tak nám z potopy zůstává dnes v prvé řadě symbol: očišťující voda 

křtu, která odplavuje starý život, odplavuje hříchy a vydává člověka 
novému životu v Kristu, kdy můžeme začínat od začátku znova, očištěni a 
posilněni. Křtem jsme prošli do nového života, stali se novým stvořením. 
Boží dar nás zbavuje nánosu zla jako z nás voda smývá špínu. 
A pak ještě zůstává také zvednutý prst… neberme Boží lásku nadarmo, 

abychom jej nezarmucovali svým jednáním a svou nelítostností. Čiňme 
pokání – upřímné a ze srdce, vyznávejme své viny a prosme o jejich 
odpuštění, a to právě nyní na začátku adventu. Ale ještě víc se radujme 
z toho, že Hospodin se nehněvá, že Pán Bůh raději odpouští než trestá a že 
od Něj přichází odpuštění a milost. 
 
Pane Bože náš, 
Děkujeme Ti za Tvou lásku a Tvé odpuštění, 
Děkujeme Ti za zaslíbení pokoje a naděje. 
Děkujeme Ti za Tvého Syna, 
který místo nás přijal rozsudek, 
abychom my mohli být osvobození. 
Prosíme Tě, pomoz nám žít tak, 
Abychom Tvou milost nepromarnili. 
AMEN! 


